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a r m a n m e l i . i r
گفت و گــــو

امیر موسوی در گفت وگو با »آرمان ملی« مطرح کرد

 عربستان مستاصل؛ 
گــــــزارشنگران توافق ايران- آمريكا

نــــــگاه

»آرمان ملی« از اتهام زنی به دولت گزارش می دهد

اتهام اقتصادی با اهداف سیاسی

جمعیت امام علی؛ اصلاح يا انحلال؟

 آرمـــــان مـلـــی
علیـرضـا پـورحسیــن: 
محکوم کردن ایران و طرح 
مساله جزایر سه گانه ایرانی 
در بیانیه اجلاس اتحادیه عرب 
ادعاهایی بی اساس است که با اندک مطالعه در 
حوزه تاریخ و اصول بین الملل، ابعاد مضحک 
آن را می توان دریافت. کشوری که هنوز طول 
عمر آن به یک قرن نمی رسد ادعای مالکیت 
مناطقی را دارد که چندین هزار سال همواره 
جز قلمرو حکومت ایران بوده است. از سوی 
دیگر مطرح کردن مسائل سیاسی خاص در این 
اجلاس و گنجاندن آنها در بیانیه پایانی مشخصا 
با فشار دو کشور خاص و با خط دهی از خارج از 
منطقه در دستورکار اتحادیه عرب قرار گرفته 
است. در راستای بررسی این مساله »آرمان 
ملی« گفت وگویی با امیر موسوی، رایزن سابق 

کشورمان داشته است که در ادامه می خوانید.
 صدور بیانیه های این چنینی از سوی 

اتحادیه عرب حاوی چه پیام هایی است؟
اتفاقی که در این هفته ها رقم خورده است 
نشان از این دارد که عربستان سعودی در عمل 
مستاصل شده و این ضعف از چند نقطه نشات 
می گیرد؛ نخست فشار زیادی است که در این 
روزها از سوی یمن بر عربستان تحمیل می شود 
و حملات پی درپی ارتش یمن به خاک عربستان 
به شدت آنها را ترسانده است. سعودی ها در این 
میان دیگر حمایت ایالات متحده را نیز در پشت 
خود ندارند. یمن علاوه بر تحولات میدانی امروز 
در حوزه دیپلماسی نیز موفقیت های زیادی 
کسب کرده و جامعه بین المللی را توانسته اند 
قانع کنند که متجاوز کشور دیگری است و در 
همین حین است که در جبهه مارب نیز به سرعت 
پیش می روند و این مناطق را از تصرف نیروهای 
خارجی آزاد می کنند. این پیشروی ها به قدری 
چشمگیر بوده که سبب شده است تا ارتش یمن 
وارد خاک عربستان شود و در آنجا نیز عربستان 
را تحت فشار قرار دهد و بارها شهر استراتژیک 
جده را تهدید کرده اند. باید توجه کرد در این 
روزها اتحادیه عرب تحت تاثیر جدی عربستان 
و امارات است و با سیاست این دو کشور بیانیه 
صادر می شود. دبیرکل اتحادیه عرب نیز کاملا 
سیاست های این دو کشور را اجرا می کند و با 
صدور چنین بیانیه هایی به دنبال این هستند تا 
شکست های خود را در عرصه های دیگر جبران 
کنند. این بیانیه ها تکراری است و در گذشته نیز 

تکرار شده و صرفا یک حرکت نمایشی است.
 صدور چنین بیانیه ای از سوی اتحادیه 
عرب علیه ایران چه تاثیری در عرصه 

بین الملل می گذارد؟
امروز دیگر اتحادیه عرب درعمل وجود 
ندارد. جز عربستان، امارات، سودان و مراکش 
تقریبا سایر کشورها نسبت به این مجموعه 
بی تفاوت هستند. اختلافات در این میان 
کشورها زیاد شده است تا جایی که قطر و عمان 
نیز دیگر نسبت به آنها رغبتی نشان نمی دهند و 
در شمال آفریقا نیز کشورهایی همچون الجزایر، 
تونس و موریتانی نیز مسیری متفاوت از این 
کشورها را در پیش گرفته اند و این امر ثابت 
می کند که دیگر آنچه تحت عنوان اتحادیه 
عرب در گذشته موثر واقع می شد دیگر وجود 
خارجی ندارد. آنها از درون درگیر شده اند و جز 
ادعا و بیانیه کاری نمی توانند انجام بدهند. در 
گذشته زمانی که اتحادیه عرب یک بیانیه صادر 
می کرد، شورای امنیت، اتحادیه اروپا و سازمان 
همکاری اسلامی نیز موضع گیری می کردند اما 
امروز دیگر حرف آنها خریدار ندارد. در همین 
راستا دیگر ایران نیز حتی به بیانیه های آنها 

توجهی نمی کند.
 آیا همچنان مسیر برای حل اختلاف 

ایران و عربستان در یمن مهیاست؟
اصلی که وجود دارد این است که یمن مورد 
تعرض قرار کشورهای خارجی قرار گرفته 
است و ایران نیز براساس همین اصل چیزی 
جز آتش بس و لغو محاصره شدید مردم یمن 
را مطرح نکرده و ایران همواره گفته که باید با 
یک مذاکره یمنی- یمنی مشکل را حل کرد. 
عربستان در گذشته نگاه به ترامپ داشت و در 
همین راستا قصد داشت که بر یمن سلطه یابد 
اما به نتیجه نرسیدند. در همین راستا حتی 
تلاش کردند یک جو رسانه ای علیه ایران 
ایجاد کنند اما در این مسیر نیز ناکام باقی 
ماندند. بایدن نیز در این میان به دنبال توافق 
برجامی با ایران است و فرکانس های مثبتی 
ارسال می کند و از سوی دیگر بن سلمان را 
مقصر اصلی قتل خاشقچی می داند و دیگر 
از او حمایت نمی کند. عربستان در این روزها 
به شدت نگران توافق ایران و آمریکاست. 
غرور مقامات عربستان سعودی به آنها اجازه 
نمی دهد تا وارد مذاکره با ایران شوند و در 
همین راستا هر روز در فشار بیشتری قرار 
می گیرند. عربستان اصرار دارد که همچنان 
جنگ در یمن را ادامه دهد و مشکلات خود 
را از طریق نظامی حل کند و تاکید آنها بر 
این مسیر به زودی پایان می یابد و خواهند 
فهمید که مشکلات فقط از طریق دیپلماسی 
قابل حل است. ایران یک سیاست خوب 
را در این عرصه در پیش گرفته است و هم 
هشدار می دهد که سیاست های اشتباه خود 
را متوقف کنند و هم از آنها می خواهد که از 
فضای کینه توزی دور شوند و وارد مذاکره 
جدی شوند. محمد بن سلمان شرایط خوبی 
ندارد و کنگره آمریکا نیز در حال تدوین قانونی 
است که عربستان را بیشتر تحت فشار قرار 
می دهد و فروش تسلیحات به آنها به شدت 

محدود می شود.

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: 
در ماه های اخیر کارشناسان حوزه سیاست 
خارجی و بین الملل، همچنین چهره های 
صاحب نظر در حوزه ارزی مانند رئیس بانک 
مرکزی، نظرات کارشناسانه و مستدل خود 
درباره پیوستن ایران به FATF را در رسانه ها 
اعلام کرده و در جلسات متعدد به نهادهای 
تصمیم گیر خصوصا مجمع تشخیص مصلحت 
نظام اعلام کردند. با این وجود هنوز هم برخی 
از سیاسیون جریان اصولگرا اظهارنظر مدافعان 
لوایح مذکور را سخنانی غیرکارشناسی دانسته 
و به گونه ای درباره نقطه نظرات مدافعان صحبت 
می کنند، که به نظر می رسد تنها پای صحبت 
مخالفان این کنوانسیون نشسته اند. اخیرا 
علیرضا زاکانی رئیس مرکز پژوهش های مجلس 
در گفت وگویی اعلام کرد: »موافقان دلیلی 
منطقی ندارند به غیر از اینکه می گویند مانند 
برجام، انتظاری ایجاد شده است و باید به آن 
پاسخ بدهیم.« این در حالی است که مسئولان 
دولتی در این ماه ها به تمامی شبهات پاسخ 

داده اند.
  بی اطلاعی یا نگاه جناحی

زاکانی فرماندهی بسیج دانشجویی دانشگاه 
تهران را همزمان با حوادث معروف به »کوی 
دانشگاه« در اختیار داشت، در کنار فریدالدین 

حدادعادل از موسسان جمعیت رهپویان انقلاب 
اسلامی است. همین سابقه کافی است، تا 
بتوان او را یکی از چهره های تندرو جریان 
اصولگرا قلمداد کرد. زاکانی اکنون رئیس مرکز 
پژوهش های مجلس بوده و مطابق با همین 
سمت انتظار می رود سخنان او نشان دهنده 
عمق دانش کارشناسی مجلس یازدهم باشد. 
با تمامی این احوال بی اطلاعی او از سخن 
مدافعان لوایح FATF نگرانی هایی را مبنی بر 
رویکرد جناحی و سیاسی به مسائل مربوط به 

معیشت مردم ایجاد کرده است.
  اقدام خلاف قانون

به  نیز  اشاره ای  باید  امر،  این  کنار  در 
بی اطلاعی زاکانی از قانون داشت. روز گذشته 
غلامرضا نوری قزلچه سخنگوی فراکسیون 
مستقلین ولایی  در رابطه با بیانیه تعدادی از 
نمایندگان خطاب به مجمع تشخیص برای عدم 
تصویب لوایح FATF گفت: »بیانیه نمایندگان 
به نوعی فشار بر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
بود. وقتی می گوییم در تصمیمات مجلس نباید 
فشار نهادهای دیگر را دخالت دهیم در مجمع 
تشخیص نیز به همین صورت است. نظر مجلس 
سال گذشته به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ارجاع شده و طبق قانون مجلس نمی تواند نظر 
جدید بدهد. نباید فضاسازی کرد، باید اجازه 

داده شود اعضای مجمع در فراغ خاطر موضوع را 
به صورت دقیق بررسی کنند و نظر کارشناسی 
خود را ارائه دهند.« بر این اساس باید اشاره 
زاکانی به رویکرد مجمع را نیز مورد تامل قرار 
داد. با این وجود موافقان FATF به اندازه 
مخالفان آن از دانش کارشناسی خالی نیست. 
در همین راستا، »آرمان ملی« گفت وگویی با 
قاسم محبعلی کارشناس بین الملل داشت که 

در ادامه می خوانید.
  اخیرا رئــیس مــرکز پژوهش های 
مجلس مــدعی شده اســت »موافقان 
FATF دلیل منطقی ندارند« این سخنان 

را کارشناسی می دانید یا سیاسی؟
فکر نمی کنم این گفته ها صحیح باشد، زیرا 
تا جایی که اطلاع دارم، متخصصانی مسلط به 
FATF در وزارت امور خارجه حضور دارند 
که از الف تا یای این موضوع را می دانند و 
برای مسئولان تنظیم و توزیع کرده و توضیح 
داده اند. درباره چیستی FATF و آثار پیوستن 
یا نپیوستن به آن توضیحات کاملی ارائه شده 
است. بنابراین گمان نمی کنم این گفته، گفته 

چندان دقیقی باشد.
  تصویب این قوانیــن مخــل آزادی 

ما خواهد بود؟
زمانی که اکثریت کشورهای عضو سازمان 

ملل، حتی کشورهای نیمه مستقل این لوایح را 
پذیرفته و تنها ایران و کره شمالی در این ردیف 
قرار نگرفته اند، بر اساس اصل کثرت شاید 
دو کشور از این میان منافع خود را تشخیص 
ندهند اما مابقی کشورها که منافع ملی خود را 
تشخیص می دهند. کشورهای دوست و متحد 
ما مانند چین، روسیه و عراق، حتی پاکستان 
و هند این این معاهده پیوسته اند. آیا هند 

کشوری غیرمستقل است؟
  یکی از مسائل مطرح شده از سوی 
 FATF آقای زاکانی این بوده که با تصویب
راه های ما برای دور زدن تحریم ها بسته 
می شود. این ادعا از دید کارشناسی صحت 

دارد؟
این دو مقوله هیچ ارتباطی با یکدیگر ندارد. 
بعضی ها از قاچاق و عدم شفافیت سود می برند. 
طبق گزارشات رسمی دولت، چیزی حدود 20 
درصد تجارت کشور قاچاق است و از مبادی 
رسمی و گمرکات نیز انجام نمی شود. این 
موضوع ربطی به تحریم ها ندارد. هر داروی 
کمیابی که بخواهید را می توانید در یکی از 
خیابان های تهران پیدا کنید. کسی این داروها را 
با جیب خود وارد نمی کند. بنابراین واضح است 
عده ای از این وضعیت سود برده و منافع خود را 
در پوشش مسائل ارزشی، امنیتی و آرمان هایی 
مانند استقلال مطرح می کنند. نمی گویند من 
به دلیل منافع خود با FATF مخالف هستم، 
بلکه از مسائلی مانند دور زدن تحریم ها و کمک 
به متحدان ایران برای پیگیری منافع خود 
سوءاستفاده می کنند. بانکداری و نقل و انتقال 
مالی همانطور که ایران در FIFA، کمیته 
بین المللی المپیک، سازمان جهانی مخابرات و 
سازمان ملل عضویت دارد، باید در FATF نیز 
عضو شود. اگر اینها به ضرر منافع ملی ما بوده، 

FATF نیز باعث ضرر خواهد شد.

آرمان ملی - سجاد جنت آبادی: از سال 1397 و 
بعد از اینکه دولت روحانی مجبور شد برای ایجاد ثبات 
اقتصادی ارز 4200 تومانی به واردکنندگان پرداخت 
کند، عده ای از اصولگرایان مدعی شدند، 18میلیارد دلار 
در دولت روحانی از بین رفته است و در عین حال آنها هیچ 
زمانی موفق به ثابت کردن این اتهام بزرگ نشدند. این 
موضوع در حالی مطرح می شود که دولت روحانی در 7 
سال و نیم گذشته همواره با مفاسد اقتصادی برخورد کرده 
و حتی اجازه ظهور یک بابک زنجانی را نداده است. در 
همین رابطه، اسحاق جهانگیری، معاون رئیس جمهور روز 
شنبه در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان 
یزد با دفاع از عملکرد دولت روحانی در کنترل منابع ارز 
کشور گفت: »ما با یافتن راهکارهایی توانستیم نفت را با 
ده ها خطر و ریسک به فروش رسانده و پول آن را به کشور 
بازگردانیم. با قاطعیت می گویم که تا آنجا که من مطلع 
هستم یک دلار از پول نفت در این میان تلف نشد و نه تنها 
فردی مثل بابک زنجانی که افرادی بسیار کوچک تر از او 

نیز به وجود نیامد.«
  ماجرای 18میلیارد دلار چیست؟

یک عده از افراد جناح های خاص بنا به دلایل سیاسی، 
مدعی شده بودند که دولت در سال 97 و با ارز 4200 
تومانی، 18میلیارد دلار را به باد داده است. این مساله 
باعث شد که رئیس جمهور به رئیس بانک مرکزی دستور 
دهد تا ریز مخارج خرج شده درباره ارز 4200 تومانی را 
منتشر کند. با دستور رئیس جمهور و براساس گزارش 
بانک مرکزی از این رقم، 7میلیارد و 300 میلیون دلار 
کالاهای اساسی و درمانی و پزشکی وارد شده و تمام 
فهرست آن کاملا مشخص است. به گفته رئیس جمهور 
در جریان سفر به استان یزد و با اعلام رئیس بانک 
مرکزی، 12میلیارد دلار هم کالاهای دیگری وارد شده 
که لیست همه آنها مشخص است. تنها یک میلیارد 
دلار اختلاف حساب وجود دارد که در این زمینه نیز به 
سازمان تعزیرات دستور داده شده تا بررسی های لازم را 

انجام دهد.
   اتهام بی اساس 

 برخی از رسانه های خاص دوباره از صحبت های اسحاق 
جهانگیری معاون رئیس جمهور، درباره فروش پول نفت 
و بازداشت بابک زنجانی، برداشت سوء کرده و قصد دارند 
که در این ماه های آخر دولت روحانی، تنش در کشور 
ایجاد کنند و اتهامات واهی فساد اقتصادی را به دولت 
دوازدهم نسبت دهند. سایت مشرق مدعی شده است: 
»درحالی که بدهی بابک زنجانی حدود 3 میلیارد دلار 
اعلام شده، دولت روحانی فقط در سال های 1396و 
1397بالغ بر 18میلیارد دلار منابع ارز کشور را تلف کرد 
که این موضوع با تذکر علنی مقام معظم رهبری مواجه 
شد.« مشرق در گزارش خود، مدعی شده که تذکر رهبر 
انقلاب، در دیدار با اقشار مختلف مردم )22 مرداد 1397( 
در خصوص 18میلیارد ارز دقیقا همین ارزی است که 
دولت به عنوان مداخله در بازار، عرضه کرده است. این 
در حالی است که رهبر انقلاب در این دیدار صراحتا در 
خصوص این صحبت کردند که برخی این ارز را برای 
واردات کالا گرفتند و تخلف کردند اما این سایت اصولگرا 
این بخش از سخنان رهبر انقلاب را با گزارش خود همسو 

ندیده و کاملا سانسور کرده است.
  رویش زنجانی در دولت احمدی نژاد

 بابک زنجانی در تاریخ 9 دی 1392 به اتهام بدهی بیش 
از دو و نیم میلیارد یورو به وزارت نفت و بانک مرکزی و 
همچنین جعل اسناد بانکی با پرداخت رشوه به بانک ملی 
تاجیکستان از سوی دادستانی کل کشور بازداشت شد. 
چندین ماه بعد از بازداشت او در مهر 1393، امیرعباس 
سلطانی نماینده مجلس و عضو کمیته پیگیری پرونده 
بابک زنجانی به رسانه ها گفت که بسیاری از مقامات 
بلندپایه دولت احمدی نژاد از جمله چند وزیر )وزیر 
دارایی، رئیس بانک مرکزی و وزیر نفت( در تخلفات وی 
سهیم بوده اند. او گفت که 10نفر به دلیل ارتباط با او در 
زندان دستگیر شده اند که نشان می دهد، فعالیت های 
زنجانی حتی پس از بازداشت هم ادامه یافت. از همه 
مهم تر نقش دولت روحانی در دستگیری زنجانی مجرم 
مرتبط با دولت احمدی نژاد بسیار قابل توجه بوده است. 
دولت روحانی در سال های گذشته به صورت کاملا جدی 
با مفسدان اقتصادی برخورد کرده و تمام تلاش خود را به 
کار گرفته تا با معرفی این افراد به مراجع قضائی از هرگونه 
فساد اقتصادی در کشور جلوگیری کند. به نظر می رسد 
برخی از رسانه ها فراموش کرده اند که اصولگراترین دولت 
تاریخ جمهوری اسلامی بود که امثال زنجانی در بدنه آن 
فعالیت می کردند و این اتهامات نسبتی با دولت تدبیر و 
امید ندارد اما به نظر می رسد، دلواپسان از تهمت های 

بی اساس خسته نمی شوند.

از کلیات و جزئیات پرونده جمعیت امام علی خبر ندارم، 
این جمعیت را در حد اخبار فعالیت هایش می شناسم و 
همیشه خوشحال بودم که چنین تشکل هایی وجود 
دارد و عده ای از جوانان گرد هم جمع شده در حد توان 
خود به مستمندان و خصوصا ایتام کمک می رسانند. اما 
به درخواست وزارت کشور دادگاه بدوی حکم انحلال 
این جمعیت را صادر کرده است و باید به انتظار دادگاه 
تجدیدنظر نشست و امیدوار بود که حکم مذکور نقض 
شود و توجه اتهام از این جمعیت برداشته شود. چرا!؟ به 

دلایل متعدد: ... 

  تندروها ناراحت از مبارزه با بابک زنجانی ها
  جهانگیری: یک دلار از پول نفت تلف نشد

    اتحادیه عرب دیگر وجود خارجی ندارد

  منافع عده ای با تصویب FATF نابود می شود   
  سخنان زاکانی صحیح نبود

مخالفت به نام امنیت، به کام منفعت
:FATF گفت وگوی »آرمان ملی« با قاسم محبعلی درباره علت مخالفت تندروها با

آرمان ملی - مطهره شفیعی: نماینده نجف آباد دیروز از طرح 
شکایت جمعی از نمایندگان در قالب ماده 234 آیین نامه داخلی مجلس 
از رئیس جمهور به دلیل عدم اجرای قانون تمرکززدایی از تهران خبر داد. 
کار نماینده چیست؟ به طور طبیعی واضح ترین وظیفه نمایندگان مجلس 
بررسی مشکلات و نیازهای کشور و برنامه ریزی برای تصویب مقرراتی است 
که سبب ارتقای کشور و رضایت مردم شود. از زمان تشکیل اولین مجلس 
شورای اسلامی تا قبل از این دوره که دوره یازدهم است، مشاهده نشد که 
نمایندگان مجلس هم و غم خود را معطوف به شکایت از رئیس جمهور کنند 
و نسبت به مطالبات مردم برای تدوین قوانین کارساز و مفید بی تفاوت 
باشند. اگر نگاهی به رزومه بسیاری از نمایندگان مجلس شود، علت این 
رفتارها مشخص خواهد شد. بخش بزرگی از آنها از دلواپسانی بودند که از 
ابتدای دولت روحانی یعنی از سال 92 از تلاش برای تخریب و سیاه نمایی 
درباره عملکرد پاستور فروگذار نبودند که تلاش آنها در آن زمان معطوف 
به یادداشت و مصاحبه و درنهایت حضور در تجمع مخالفان دولت می شد 
اما زمانی که به بهارستان رسیدند، تریبون رسمی در اختیار آنها قرار گرفت 
و هر آنچه در دل داشتند بر زبان آوردند. مرگ برجام را خواستند و به وزیر 
امور خارجه 2 کارت زرد در یک روز دادند. به نحوی فضاسازی کردند که 
از وزیر ارتباطات شکایت قضایی شود و رئیس جمهور مجبور شود هر آنچه 
آذری جهرمی کرد را به گردن بگیرد اما ظاهرا این نمایندگان دلواپس به 
این فشارها راضی نبودند و می خواستند مخاطب اصلی آنها روحانی باشد 

و نه فقط وزرای دولت.
   شکایت جدید از روحانی

دلواپسان که می دانستند ترفندهای گذشته همفکرانشان در مجلس 

قبلی نخ نما شده و دیگر اثری ندارد به دنبال راه دیگری گشتند که در نهایت 
به شکایت از رئیس جمهور رسیدند! مانند روز گذشته که ابوالفضل ابوترابی 
از طرح شکایت 30 تن از نمایندگان از حسن روحانی رئیس جمهور در قالب 
ماده 234 آیین نامه داخلی مجلس به دلیل عدم اجرای قانون تمرکززدایی 
از تهران خبر داد. در متن شکایت نمایندگان از رئیس جمهور آمده است: 
»به طور میانگین هر 160 سال یکبار، زلزله ای به بزرگای 7 ریشتر یا بیشتر 
اتفاق افتاده است؛ این در حالی است از آخرین زلزله شدید در تهران حدود 
190 سال می گذرد. اقدامات گذشته در خصوص ساماندهی و تمرکززدایی از 
تهران نیز نتوانسته اند بر روند افزایش جمعیت، مهاجرت پذیری و رشد تهران 
تاثیری داشته باشند. با تشکیل شورای ساماندهی مرکز سیاسی و اداری 
و تمرکززدایی از تهران از سال 1396، پیش نویس سند سیاست گذاری و 
تمرکززدایی تهران در کارگروه تخصصی، تهیه و »مکان یابی، برنامه ریزی، 
طراحی و اجرای پروژه ساماندهی پردیس حکومتی جمهوری اسلامی ایران« 
پیشنهاد داده شده است. از سوی دیگر قرارگاه سازندگی خاتم الانبیای سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی، آمادگی و مدل اقتصادی خود را برای طراحی 
و ساخت »پردیس یادشده، بدون تحمیل بار مالی بر دولت« در نامه ای 
به جناب عالی اعلام کرده است. با توجه به اهمیت و ابعاد امنیتی مساله، 
زیرساخت های قانونی و مالی یادشده و تکلیف قانونی در خصوص انتقال 
مرکز سیاسی و اداری کشور از سال 1394 ظرف دو سال و پیشنهاد پروژه 
ساماندهی پردیس حکومتی از سوی کارگروه تخصصی شورا، دولت محترم 

نسبت به این موضوع بی تفاوت بوده و تعیین تکلیف نکرده است.«
  هر روز یک شکایت!

13 روز قبل یعنی 4 اسفند هم یک عضو هیات رئیسه مجلس از شکایت 

نمایندگان از حسن روحانی و علی اکبر صالحی به خاطر استنکاف از اجرای 
قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها خبر داد. حسینعلی حاجی دلیگانی 
گفت: نمایندگان به خاطر نقض و استنکاف از اجرای قانون مجلس درباره 
اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها از حسن روحانی و علی اکبر صالحی 
رئیس سازمان انرژی اتمی طبق ماده 234 آیین نامه داخلی مجلس شکایت 
کردند. وی افزود: این شکایت تاکنون به امضای 40 نفر از نمایندگان رسیده 
و همچنان این امضاها در حال افزایش است. 14 بهمن هم حسینعلی 
جاحی دلیگانی، عضو هیات رئیسه مجلس با بیان اینکه رئیس جمهور تنها 
در دوره مجلس دهم در 36 فقره قانون مصوب مجلس 73 آیین نامه را اصلا 
 تهیه نکرد، گفت: نمایندگان مجلس با طرح شکایت خواستار رسیدگی به 
این تخلف رئیس جمهور شدند. 30 دی هم متن شکایت از رئیس جمهور به 
خاطر استنکاف از ابلاغ قوانین مجلس در قالب ماده 234 آیین نامه داخلی 

مجلس منتشر شد.
   اقدامی بدون هدف در مجلس

پرواضح است که این رویکرد مجلس در جهت تحقق دو هدف است؛ 
نخست دلسرد کردن جامعه از رای دادن به کاندیدای اصلاحات و اعتدال 
در انتخابات 1400 و دیگری انتقام از عملکرد اصلاح طلبان و اعتدالیون 
که سبب افزایش امید در مردم شده بود. قاسم میرزایی نکو که نماینده 
سابق مجلس است درباره این شکایت ها می گوید: »معتقدم یکسری افراد 
از گذشته تا به امروز که مجلس را در دست گرفته اند از سر کینه آن قدر از 
دولت و روحانی عصبانی و ناراحت هستند هر کاری که به نظرشان برسد 
انجام می دهند.« این نماینده ادوار مجلس با بیان اینکه البته بعید می دانم 
نمایندگان در برخی از امور اختیار تام داشته باشند، عنوان کرد: اولین 
کاری که نمایندگان مجلس یازدهم پس از آغاز به کارشان انجام دادند این 
بود که روحانی را برای پرسیدن سوال به مجلس بکشانند تا اگر نتوانست 
پاسخی به پرسش های آنان بدهد طبق آیین نامه جدید استیضاح وی را 
رقم بزنند که با سخنان رهبری همه چیز تعطیل شد. وی خاطرنشان کرد: 
برخی نمایندگان مجلس یازدهم ممکن است جو روانی ایجاد کنند و شاید 
کارها را جلو ببرند اما مسلم این است که چنین اقداماتی به ثمر و نتیجه 
نمی رسد. این نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی یادآور شد: در دوره آقای 
احمدی نژاد دعوایی بین آقای لاریجانی و ایشان صورت گرفت و منجر به 
قهر کردن احمدی نژاد از مجلس شد و باز هم در این باره مقام معظم رهبری 

خطابه ای را ایراد فرمودند.

مجلس تنها در شکایت از روحانی موفق بوده است

امضاپشتامضاعلیهرئیسجمهور!
  باز هم بهارستان از روحانی شکایت کرد  

  میرزایی نکو: می خواهند با ایجاد جو روانی کارشان را پیش ببرند

نیره طاهری نیک 
روزنامه نگار
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دیدگــــاهیادداشت  سخــــن روز

بی تعارف طی 40 و اندی سال گذشته به هر علت نتوانستیم 
به وعده های اول انقلاب از طرف مسئولان مبنی بر اینکه مادیات 
و معنویات را تامین خواهیم کرد، عمل کنیم که بخش اعظمی 
از آن به سوءمدیریت برمی گردد. ایران بیش از 20 حوزه نفتی 
مشترک با همسایگانش دارد و برداشتی که کشورهای دیگر از 
این حوزه های نفتی مشترک می کنند قابل مقایسه با ما نیست. 
حوزه نفتی مشترک چه در دریا باشد یا در خشکی، مثل لیوانی 
می ماند که یک نی طرف من و یکی هم طرف شماست و هر کدام 
هورت بکشیم و از آن خوردیم و هرکسی بیشتر هورت کشید، 
بیشتر خورده است. حوزه نفتی فروزان، آزادگان و عسلویه از این 
دست است و اگر مدیریت صحیحی در همین حوزه های نفتی 
مشترک داشتیم، می توانستیم فقر را در کشورمان ریشه کن کنیم 
تا الان طبق آمارها هشت میلیون نفر از طبقه متوسط ایران سقوط 
نمی کرد و نرخ فقر در روستاها دوبرابر و در شهرها 60 درصد رشد 
نمی یافت. صرفنظر از تحریم ها، حداقل منابع مالی مان را دریابیم. 
فازهای عسلویه واقع در شیب خلیج فارس به طرف جنوب است. 
قطر، عربستان، کویت و امارات هرچه برداشت می کنند از همان 
حوزه نفتی ای است که شمال آن ما هستیم. آمارهای حوزه نفتی 
آزادگان و فروزان وحشتناک است. اگر سوار هواپیما از بندرعباس 
به سمت قطر، کویت و فجیره برویم گویی از یک تاریکستان به 
جایی کاملا متفاوت می رویم. واقعیت این است که سوءمدیریت ها 
باعث شدند حتی در منابع داخلی مان هم نتوانیم مدیریتی که 
باید را داشته باشیم. جمعیت کشور ظرف 40 سال بیش از دوبرابر 
شده، قبل از انقلاب بسیاری از کشورهای اروپایی جمعیتی بیشتر 
از ما داشتند و الان جمعیت ما بیشتر از آنهاست. درصد بالایی 
از افراد واجب التعلیمی که باید دوره های دبستان و راهنمایی را 
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همزمان با روز جهانی زن و فرارسیدن هشتم مارس، بد نیست 
یادی کنیم از آن اتفاقی که یک مربی زن ورزشکار به دلیل اختلاف 
با همسرش ممنوع الخروج شد و نتوانست تیم ملی زنان اسکی 
کشورمان را در مسابقات جهانی همراهی کند. این یک اندوه 
بزرگ برای نیمی از جمعیت کشورمان بود و یادآور اتفاقات تلخ 
اینچنین گذشته که قانون دست مردان را در بسیاری موارد باز  
گذاشته است. متاسفانه هنوز موانعی بر سر راه زنان ایرانی وجود 
دارد، وقتی زنی در جامعه ما که یک چهره ملی و بین المللی 
است و اجازه خروج از کشور را به دلیل اختلافات، همسرش به او 
نمی دهند، پس قانون این اجازه را به همسر او داده که راه پیشرفت 
یک زن را ببندد و مانع از کسب افتخار برای وطنش شود. این 
مثال نشان می دهد که هنوز ما در این زمینه نواقصی داریم. هر 
چند امیدوارم خوانندگان این سطور به این نتیجه نرسند که بنده 
به عنوان وکیل دادگستری، مخالف قوانین کشورم هستم و تاکید 
دارم که رعایت قوانین کشور واجب است، اما دلیل نمی شود که 
حد و حدود را نادیده بگیرم. ما سال هاست که برای رفع تبعیض 
علیه زنان جلساتی را برگزار کردیم و همواره نظر خود را بیان 
کرده ایم  اما در کمال تاسف، هنوز نتوانستیم نظرمان را تحمیل 
کنیم که زن هم مثل مرد باید یک موازینی را رعایت کند و تساوی 
حقوق بین آنها وجود داشته باشد. همین طور که اگر یک مرد 
می خواهد به خارج از کشور برود، اگر همسرش به هر دلیلی او 
را ممنوع الخروج کند، به جایگاه مردان لطمه وارد می شود؛ پس 
برابری برای زن و مرد باید یکسان باشد. متاسفانه در این راه، موانع 
قانونی وجود دارد و تبعیض بین زن و مرد در کشور ما که رو به  
پیشرفت است، بسیار مشاهده می شود. سال هاست که بسیاری 
در این رابطه تلاش می کنند و زحماتی فراوانی کشیده شده، اما 

ادامه صفحه 11متاسفانه موفقیت ها....

زمان آقای جو بایدن را می توانیم به سه دوره تقسیم کنیم: یک 
دوره زمانی که مشغول مبارزات انتخاباتی بود و از لزوم بازگشت 
به برجام سخن می گفت. مرحله دوم زمانی که بعد از پیروزی و 
راهیابی به کاخ سفید، ایران را ملزم به بازگشت به تعهداتش کرد 
و ایران نیز آمریکا را و  به طبع آن زد و خوردهایی هم درگرفت 
و تهدیداتی هم علیه همدیگر به وجود آوردند و مرحله اکنون 
که مرحله سوم است و با سفر وزیر خارجه ایرلند به تهران و 
همچنین ممانعت اتحادیه اروپا از قطعنامه شورای حکام آغاز 
شد. بنابراین اظهارنظرهای مقامات ما و آمریکایی ها یا احتمالا 
دست به تحریکاتی که می زنند خیلی اهمیتی ندارد. چون  در 
مرحله سوم به نظر می رسد هر دو طرف تمایل دارند که با شیوه 
صلح آمیزی این گره چندساله را باز کنند که هر کدام هم دلایل 
خاصی دارند. آمریکایی ها به این نتیجه رسیدند که آرام کردن 
منطقه خلیج فارس و خاورمیانه بدون حل مشکل ایران با توجه به 
محافل نفوذ سیاسی و امنیتی که وجود دارد، امکان پذیر نیست. 
از طرفی هم با توجه به شرایط بین المللی و منطقه ای هیچ 
نشانه ای مبنی بر اینکه بخواهد جنگی دربگیرد، وجود ندارد. 
شائبه در پیش گرفتن اقدام نظامی آمریکا یا حتی اسرائیل در حد 
تهدیدات است و قطعا اتفاق نخواهد افتاد. ایران هم سختگیری با 
وجود مشکلات اقتصادی فراوان را بی نتیجه می داند، همانطور که 
اظهارنظر رهبری و تاکیدی که از باب معیشت سخت مردم بیان 
کردند در همین راستاست. ضمن اینکه وجود بایدن از اطمینان 
سیاسی بیشتری برای ما برخوردار است و نمی توانیم این زمان 
را از دست بدهیم و با احتمال بسیار کم اگر ترامپ در 2024 به 
پیروزی برسد، باز مشکلاتی به همراه خواهد داشت. بنابراین 
هم به دلایل داخلی و سطح معیشت مردم و هم از این جهت که 
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دیپلماسی محرمانه بین ایران و آمریکا؟ما و هشتم مارس وقایعی که نتیجه بحران مدیریتی است
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